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MØTEBOK

Fylkeslandbruksstyret i Telemark
Møte  06.05.2008.
Saksnr.:  J/S 3/2008
Saksbehandlere :  rådgiver  Ingvild  Grov  Korneliussen

Høring - Forslag til endringer i odelsloven,  konsesjonsloven og
jordloven .  Bestemmelser om bo- og driveplikt mm.

Landbruks- og matdepartementet har fremmet forslag om endringer i odelsloven,
konsesjonsloven og jordloven. Endringene gjelder bestemmelser om bo- og driveplikt, men
også bestemmelser om konsesjonsplikten og odelsrettens omfang mv. Departementets forslag
er sendt på høring med høringsfrist 05. mai 2008. Fylkeslandbruksstyret er høringsinstans, jf.
høringsbrev av 5. februar 2008.

Landbruks- og matdepartementet mener det er behov for:
• større forutberegnelighet for private mht om det er boplikt på eiendommen eller ikke
• en mer effektiv og målrettet innretning av boplikten, og
• betydelige forenklinger som også omfatter harmonisering mellom odelsloven og

konsesjonsloven.

Landbruks -  og matdepartementet foreslår:

- At bestemmelsene om boplikt etter odelsloven flyttes til konsesjonsloven, og at
bestemmelsene om driveplikt etter konsesjonsloven og odelsloven flyttes til jordloven.

- At boplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25 dekar dyrka mark,
og ved erverv av bebygd eiendom med over 350 dekar produktiv skog.

- At kravet til odlingsjord blir 25 dekar dyrka mark eller 350 dekar produktiv skog.
- At konsesjonsplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25 dekar

dyrka mark. Arealgrensen på 100 dekar totalareal beholdes som i dag.
- At det blir et spørsmål om arealgrenser når det skal tas stilling til om det oppstår

boplikt eller om det dreier seg om odlingsjord. Det vil si at det verken etter
konsesjonsloven eller odelsloven skal foretas en konkret vurdering av om
eiendommen er en "jord- og skogbrukseiendom " eller om den "kan nyttes til
landbruksdrift".

- At den som ikke vil eller kan oppfylle boplikten må søke konsesjon, dvs. at adgangen
til å søke fritak fra boplikt faller bort, og at det gis nærmere regler for
konsesjonsvurderingen i disse tilfeller.

- At det gis nærmere regler for vurderingen av om det skal stilles vilkår om boplikt ved
konsesjon.

- At boplikten bare kan oppfylles ved registrering i folkeregisteret som bosatt på
eiendommen

- At driveplikten skal gjelde jordbruksareal som kan drives lønnsomt, uavhengig av om
det har skjedd en overdragelse, og være varig

- At slektskapsunntaket kan oppheves der kommunen har innført forskrift om nedsatt
konsesjonsgrense
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Departementet ber også om synspunkter på om det bør innføres boplikt i kommunen ved
erverv av utmarkseiendommer.

Det er også bedt om uttale til om virkeområdet for 0- konsesjonsforskrift bør utvides til å
omfatte alle ubebygde tomter som blir bebygget med helårsbolig.

Vi vil gå gjennom høringsnotatet punktvis, slik forslaget er presentert i brevet av 05.02.2008.
Fylkesmannen har følgende kommentarer:

1. Forslag om at bestemmelsene om boplikt etter odelsloven i hovedsak flyttes til
konsesjonsloven,  og at bestemmelsen om driveplikt etter konsesjonsloven og odelsloven
flyttes til jordloven.
Dette vil medføre en forenkling av regelverket og gjøre det mer oversiktlig ved at alle regler
om boplikt samles i en og samme lov. Det er videre logisk at reglene om driveplikt samles i
jordlovens § 8 som fra før omhandler temaet vanhevd av jord.
Fylkesmannen støtter forslaget.

2. Forslag om at boplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25 dekar
dyrka mark eller over 350 dekar produktiv skog.
Med dette forslaget er boplikten knyttet til bebygd eiendom. Begrepet bebygd gir imidlertid
rom for tolkninger. Departementet legger til grunn at bebygd betyr at det er bygninger på
eiendommen, og ikke nødvendigvis beboelige hus. Tall fra SSB viser at om lag 91 % av de
bebygde eiendommer har bolig. Består bebyggelsen i andre bygninger enn bolighus, og den
nye eieren ikke ønsker å bosette seg på eiendommen, må han følgelig søke konsesjon. Ut fra
ovennevnte forslag vil ubebygde landbrukseiendommer uansett størrelse kunne erverves uten
boplikt. Erfaringsmessig er det i Telemark gitt fritak fra boplikten på rene skogeiendommer
helt uten bolighus.

At det legges opp til klare arealgrenser for når boplikt oppstår er klart positivt. Dette medfører
større forutsigbarhet med hensyn til om det hviler boplikt på eiendommen. Grensa for rene
skogeiendommer økes fra 100 daa til 350 daa. Med denne økningen vil vi få færre saker til
behandling hvor det opplagt fritak til nå ville vært utfallet. Fylkesmannen støtter derfor nevnte
forslag.

3. Forslag om at konsesjonsplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25
dekar dyrka mark.  Arealgrensen på 100 dekar totalareal beholdes som i dag.
Økning til 25 dekar dyrka mark som grense for konsesjonsplikt vil medføre at 5000 flere
eiendommer på landsbasis kan erverves konsesjonsfritt. Hvor mange eiendommer det gjelder i
Telemark har vi ikke talt opp, men endringen er ikke så stor da overflatedyrka jord også skal
regnes med. Fylkesmannen slutter seg til dette.

4. Forslag om at kravet til odlingsjord blir 25 dekar dyrka mark eller 350 dekar
produktiv skog.
Fylkesmannen er enig med departementet i at grensen bør settes lik grensa for boplikt. Dette
gir en reell forenkling av regelverket.

5. Forslag om å kun støtte seg til arealgrenser ved vurdering av om en eiendom er
odlingsjord eller ikke.  Begrepet  " som kan nyttes til landbruksdrift"  foreslås tatt bort
fra odelsloven § 1:
Det er blant annet prosessøkonomiske hensyn som ligger bak forslaget om å fjerne begrepet
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" kan nyttes til landbruksdrift" fra odelslovens § 1. For å hindre kostbare rettssaker når det er
tvilsomt om en eiendom " kan nyttes til landbruksdrift" er det ønskelig å finne en rettsteknisk
enklere løsning. Departementets forslag om helt klare arealgrenser for hva som er odlingsjord
er bra for alle parter. Fylkesmannen støtter forslaget.

6. Forslag om at den som ikke vil eller kan oppfylle boplikten må søke konsesjon,  dvs. at
adgangen til å søke fritak fra boplikten faller bort,  og at det gis nærmere regler for
konsesjonsvurderingen i disse tilfellene.
Fylkesmannen støtter forslag om at den som ikke vil eller kan flytte til eiendommen innen I
års fristen må søke konsesjon. I dag blir boplikten ofte skjøvet fram i tid, og det søkes ofte på
nytt etter noen år. Fylkesmannen er enig i at det bør gis nærmere regler for
konsesjonsvurderingen i disse tilfellene. Erververs livssituasjon og tilknytning til
eiendommen bør som i dag kunne tillegges vesentlig vekt i konsesjonsvurderingen. 1 særlige
tilfeller bør en i konsesjonsvurderingen kunne avgjøre bopliktspørsmålet i form av vilkår om
beboelse innen 5 år.

7. Forslag om at boplikten bare kan oppfylles ved at eieren registreres i folkeregisteret
som bosatt på eiendommen?
Dagens 50 % regel er vanskelig å følge opp.
Fylkesmannen er kjent med at det har vært flere saker i Telemark hvor eier har meldt flytting
til folkeregisteret uten at eier har flyttet til eiendommen. Enkelte kommuner opplever at
Folkeregisteret i liten grad kontrollerer om tilflytting faktisk har skjedd selv om kommunene
overfor Folkeregisteret anfører at eier ikke bor på eiendommen.
Fylkesmannen støtter forslaget om at boplikten bare kan oppfylles ved at eieren er registrert i
folkeregisteret som bosatt på eiendommen..

8. Forslag om at driveplikten skal gjelde jordbruksareal som kan drives lønnsomt,
uavhengig av om det har skjedd en overdragelse,  og være varig.
Driveplikten utvides med forslaget til å gjelde hele eierperioden og gjelder kun
jordbruksareal. Fylkesmannen er enig i at driveplikten bør være varig og uavhengig av om det
har skjedd en overdragelse. Fylkesmannen er derimot skeptisk til at driveplikten blir knyttet
opp til et lønnsomhetsbegrep. Det er prosesskapende.

Ved vedtakelse av ny skogbrukslov med tilhørende forskrifter er det fastsatt bestemmelser om
krav til foryngelse og miljøvennlig drift av skog. Etter Fylkesmannens vurdering er det derfor
ikke behov for driveplikt for skog som supplement til disse reglene.

9. Forslag om at slektskapsunntaket oppheves der kommunen har innført forskrift om
nedsatt konsesjonsgrense.
Fylkesmannen ser at konsesjonsforskriften vil bli mer effektiv hvis slektskapsunntaket blir
fjernet. Likevel er Fylkesmannen usikker på om slektskapsunntaket bør oppheves for eiendom
som har vært i familiens eie over lang tid. Fylkesmannen anser dog at dagens bestemmelse
kan praktiseres på en uheldig måte. 5 år er investeringsmessig en forholdsvis kort tid.
Konsesjonsfrihet for nærstående bør etter Fylkesmannens vurdering bare gjelde dersom eieren
har hatt tinglyst hjemmel til eiendommen i minst 10 år forut for overdragelsen.

Fylkesmannen mener at virkeområdet for 0- konsesjon bør utvides til å gjelde alle ubebygde
tomter som bebygges med helårsbolig.

10. Bør det ved erverv av utmarkseiendom  kreves  boplikt i kommunen?
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Med utmarkseiendommer mener departementet ubebygde skogeiendommer og bebygde eller
ubebygde eiendommer uten produktive arealer.

Departementets forslag om at boplikt for nær slekt eller odelsberettigede skal knyttes til
bebygde eiendommer, innebærer at det vil oppstå konsesjonsplikt, men ikke lovbestemt
boplikt ved erverv av ubebygde skogeiendommer. Det oppstår heller ikke boplikt ved erverv
av større utmarkseiendommer uten skog, enten eiendommen er bebygd eller ikke.

Statistikk fra SSB viser at det på landsbasis finnes 299 skogeiendommer over 5000 dekar med
produktivt skogareal. Av disse var 43 eiendommer uten bebyggelse.

Fylkesmannen har ingen total oversikt over hvor mange rene utmarkseiendommer uten
produktive arealer over 5.000 dekar som finnes i Telemark.

Ubebygde skogeiendommer og bebygde eller ubebygde eiendommer uten produktive arealer
over 10.000 dekar kan ha betydelige ressurser i form av jakt og fiske. For å styrke lokal
næringsutvikling og bosetting mener Fylkesmannen at boplikt på slike eiendommer kan
innføres i form av lokal forskrift for den enkelte kommune.

Fylkesmannen støtter videre forslaget om å innføre forskrift som stiller krav til at kommunene
begrunner hvordan prisvurderingen er foretatt. Krav til begrunnelse vil kunne bidra til økt
likebehandling og gi fylkeslandbruksstyret bedre muligheter til å følge opp kommunenes
praktisering av regelverket.

FYLKESLANDBRUKSSTYRETS UTTALELSE
Fylkeslandbruksstyret slutter seg til Fylkesmannens merknader.

ANDRE FORSLAG TIL UTTALELSE:
Jan Gunnar Knutsen og Gry Anette Rekanes fremmet følgende fellesforslag under følgende
punkter:

2. Forslag om at boplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25 dekar
dyrka mark eller over 350 dekar produktiv skog.
Boplikt skal oppstå ved erverv av eiendom med bebolig hus. Med dette menes hus av
beboelig standard. Det må også være vann, vei, kloakk og strøm til eiendommen.

3. Forslag om at konsesjonsplikt skal oppstå ved erverv av bebygd eiendom med over 25
dekar dyrka mark.  Arealgrensen på 100 dekar totalareal beholdes som i dag.
Med bebygd menes eiendom med beboelige hus.

6. Forslag om at den som ikke vil eller kan oppfylle boplikten må søke konsesjon,  dvs. at
adgangen til å søke fritak fra boplikten faller bort, og at det gis nærmere regler for
konsesjonsvurderingen i disse tilfellene.
Det må fortsatt legges opp til en praksis der en kan søke fritak fra boplikten.

7. Forslag om at boplikten bare kan oppfylles ved at eieren registreres i folkeregisteret
som bosatt på eiendommen?
Fylkeslandbruksstyret peker på ar det må være adgang for å søke om andre alternativer av
midlertidig karakter.
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9. Forslag om at slektskapsunntaket oppheves der kommunen har innført forskrift om
nedsatt konsesjonsgrense.
Slektskapsunntaket oppheves ikke

STEMMEGIVNING:
Punkt 1, 4, 5, 8, 10 ble enstemmig vedtatt
Punkt 2, 3, 6, 7 og 9 ble vedtatt med 4 mot 2 stemmer

VEDTAK:

I SAMSVAR MED FYLKESMANNENS MERKNADER

Jan Gunnar Knutsen har utarbeidet et tilleggsnotat som er vedlagt protokollen
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Forslag til tilleggsvedtak i fylkeslandbruksstyret (FLS) i sak 3/08.
(Jan G. Knutsen.)

FLS gir i hovedsak sin tilslutning til forranstående kommentarer til høringen, men vil
påpeke situasjonen slik vi ser den og legge vekt på en del prinsipielle sider.

Dagens situasjon synes å være preget av stor nedlegging av bruk, reduksjon av dyrkbar jord,
gjengroing og synkende antall årsverk. Bruk av jord til andre formål, som til eks bioenergi, kan
øke i omfang. Hva klimaendringene kan medføre, spekuleres det over, men globalt sett er
neppe utsiktene positive på sikt hva matforsyning angår..
Skogen vil fortsatt være viktig, men også på nye områder som råstoff til bioenergi og
oppvarming. At den også tar opp i nærheten av halvparten av dagens C02-utslipp i Norge, gir
en stor tilleggsverdi.
Selvforsyningsgraden hos oss er avtagende og det legges mindre vekt på beredskap generelt
enn før.
Den forberedte rasjoneringsordning er lagt på is. Gårdstanksystemet er borte og
lagerbeholdningene er små, for å nevne noe.
En dobling, internasjonalt, av matvareprisene over få år, er et dårlig signal.
Sett sammen med en økende befolkning globalt, synes mat å kunne bli mangelvare og det kan
gi svært uønskede, til dels dramatiske virkninger.
Et sterkt økende energibehov og avtagende reserver, gjør ikke situasjonen bedre.
FLS mener at tiltak må komme og at tid neppe er det vi har nok av.

Det viktigste, slik vi ser det, er at jord og skog drives på best mulig måte / holdes i hevd.
Dette må ha prioritet over andre forhold.
At bygninger vedlikeholdes, er klart et viktig moment, også dersom drift skal kunne tas opp
igjen, ved behov.

FLS ønsker vurdert en ordning med beredskapsjord. Dette må innebære at all dyrkbar jord
holdes i en slik stand, at bruk til matvareproduksjon kan gjenopptas på kort tid. Det må derfor
innføres bestemmelser for vedlikehold / drenering og bruk, som til eks. produksjon av juletrær,
elgbeite o.l. En positiv drivkraft, kan være en godtgjøring for dette, i tillegg til fordelene ved
egen bruk. En kontrollordning må opprettes, sammen med et registreringssystem og nødvendig
lagring.

Forenklet lovverk er meget ønskelig. Det er ikke enkelt å finne fram i dette i dag og klare
regler vil være positivt for alle parter i forvaltningen. Hvis alle lover skal beholdes, vil et felles
stikkordregister være kjærkomment., Å bla seg gjennom jordloven, konsesjonsloven, skogloven
og odelsloven, er krevende og gir ikke alltid den alminnelige leser de enkle og rette svar. Et
felles stikkordregister / henvisningssystem, vil kunne bedre dette og gi tryggere
forutsetninger for brukere, uten at advokat må kontaktes.

Lokal forvaltning  av lovene er viktig og har de beste forutsetninger for å finne de praktiske
løsningene-
En vurdering av kommunal myndighet, som antydet i høringsdokumentet, bes derfor vektlegge
dette.



Det er mange og oppriktige følelser til et bruk, som har vært i slekten i mange år. Det er viktig
å ta menneskelige hensyn i slike saker. FLS vil be om at det tas sterke hensyn til at bruk kan
forbli i slekten, der arvtakere vil overta, ved at odelsretten  fortsatt står
sterkt. At det legges klare føringer for drift både av skog og jord, samt bygninger, må være en
selvfølge.
Søknad om utsettelse / fritak for boplikt, må fortsatt kunne fremmes og heller ikke være en
avgjørende faktor i slike saker.
Totalvirkningen for odelsberettigede, med foreslått øket areal til odlingsjord, bes vurdert nøye,
både ang reduserte muligheter for overtak, pris osv.

Høringens forslag til overgangsbestemmelser, kan falle svært uheldig ut for de som allerede
har kjøpt en eiendom, dersom nytt lovverk trer i kraft også for "gamle", men ikke
ferdigbehandlede saker. Det anbefales en mykere overgang.

Det er et alment godkjent prinsipp hos oss, at eierskap og råderett over egen eiendom står
sterkt. Dette henger sammen med interesse og innsatsvilje,

FLS ser det klart ønskelige i at grunneiers rettigheter  blir godt ivaretatt i det framtidige
lovverket.






